



光学精密工程 2012, 20(6) 1296-1302 ISSN: 1004-924X CN: 22-1198/TH

[本期目录](#) | [下期目录](#) | [过刊浏览](#) | [高级检索](#)

[[打印本页](#)] [[关闭](#)]

微纳技术与精密机械

结肠诊疗微机器人控制系统的设计和实现

陈雯雯, 颜国正, 高鹏, 王志武

上海交通大学 电子信息与电气工程学院, 上海 200240

摘要：为了实现对人体消化道的无损检查及治疗, 基于结肠主动检查和肿瘤热疗的控制要求, 设计并实现了结肠诊疗微机器人控制系统。设计了结肠诊疗机器人的硬件组成模块和硬件电路; 基于射频双向无线通信, 给出了软件通信流程和通信时序的实时性要求。之后, 驱动机构完成仿尺蠖的蠕动运动, 并采用PID型广义预测算法控制加热线圈对肠道实施热疗, 控制转台角度可旋转观察肠壁图像。最后, 通过管腔动物活体实验, 验证了系统的控制性能。实验结果表明: 射频双向通讯可在0.6 s内完成控制命令的发送和诊查数据的接收, 机器人运动步进, 视频摄像头可查看肠道前方和侧壁0~360°的图像, 对肠道肿瘤实施热疗能在50 s内稳定到热疗温度设定值。设计的系统基本满足人对肠道实时诊查和热疗的要求。

关键词：诊疗机器人 结肠 射频双向通信 控制系统

Control system design of micro diagnosis and treating robot for colonoscopy

CHEN Wen-wen, YAN Guo-zheng, GAO Peng, WANG Zhi-wu

School of Electrical and Information Engineering, Shanghai Jiaotong University, Shanghai 200240, China

Abstract: To realize the non-contact inspection and treatment of human gastro-intestines, a control system with bi-directional Radio Frequency(RF) was designed for a micro robot to heat the cancer of colon. First, the modules of control system and its hardware configuration were established. Then, the software program was completed and movement control was efficiently implemented according to the timing sequence presented in this paper. More, driving mechanism was used to simulate the inchworm movement and the generalized predictive control algorithm PID was introduced into the heat therapy. The control of a micro turning table could provide 0~360° position information cameras to show the video of colon tube in rotation. Finally, the system performance was tested as well. Experimental results indicate that the average RF communication time is 0.6 s and the step of the robot movement is continuous. The angle of camera view can be changed from 0° to 360°, and the heat treatment can be stabled in 70 s. The experimental results demonstrate the effectiveness and reasonability of this control system and it satisfies the requirements of real time inspection and thermal therapy for colons.

Keywords: medical micro robot colon bi-directional RF communication control system

收稿日期 2012-02-10 修回日期 2012-02-22 网络版发布日期 2012-06-10

基金项目:

国家863高技术研究发展计划资助项目(No.2007AA04Z234, No.2008AA04Z201); 国家自然科学基金资助项目(No.60875061, No.31170968, No.30800235); 载人航天领域预先研究项目(No.010203); 上海市科委资助项目(No.09DZ1905)

通讯作者: 陈雯雯

作者简介:

作者Email:

参考文献:

- [1] PHAM H, WANG H. Optimal (t,T) opportunistic maintenance of a Koutun: G system with imperfect PM and part failure naval research logistics[J]. 2000, 47: 223-239.
- [2] CUMMING D, HAMMOND P, WANG L. Wireless endoscopy: technology and design[J]. *Methods in Molecular Biology*, 2010, 583: 221.
- [3] PARK H J, PARK I Y, LEE J W, et al.. Cho design of miniaturized telemetry module for bidirectional wireless endoscopy[J]. *IEICE Transactions on Fundamentals of Electronics, Communications and Computer Sciences*, 2003, 1487-1491.
- [4] RASOULI M. Wireless capsule endoscopes for enhanced diagnostic inspection of gastrointestinal tract . *IEEE Conference on Robotics Automation and Mechatronics (RAM)*, 2010.
- [5] JOHANNESSEN E A, WANG L, CUI L, et al.. Implementation of multichannel sensors for remote biomedical measurements in a microsystems format[J]. *IEEE Transactions on Biomedical Engineering*, 2004, 51(3): 525-535.
- [6] ZARROUK D. Analysis of earthworm-like robotic locomotion on compliant surfaces . *2010 IEEE International Conference on Robotics and Automation*, 2010: 1574-1579.
- [7] 迟冬祥, 颜国正. 基于蚯蚓运动原理的微小机器人构件的运动特性[J]. 光学 精密工程, 2002, 10(2): 160-164. CHI D X, YAN G. Motion characteristics of earthworm based miniature robotic components [J]. *Opt. Precision Eng.*, 2002, 10(2): 160-164 (in Chinese)
- [8] BYUNGKYU K. Inchworm-like microrobot for capsule Endoscope . *IEEE International Conference*, 2004: 458-461.
- [9] VALDASTRI P. A new mechanism for mesoscale legged locomotion in compliant tubular environments[J]. *Robotics and Computer-Integrated Manufacturing*, 2009(25): 1047-1057.
- [10] SUKHO P. Multi-functional capsule endoscope for gastro-intestinal tract . *International Joint Conference*, 2009: 2093-2096.
- [11] YIM S, JEONA D. Capsular microrobot using directional friction spiral . *International Conference*, 2009: 4444-4447.

- [12] KIM Y, KIM D. Novel propelling mechanisms based on frictional interaction for endoscope robot[J]. *Tribology Transactions*, 2010, 53: 203-211.
- [13] PARK S, PARK J, PARK H, et al.. Multi-functional capsule endoscope for gastro-intestinal tract . *BioRob, Korea ICASE*, 2006: 2090-2093.
- [14] YAN G. Design of battery-less and real-time telemetry system for gastrointestinal applications . *IEEE International Conference on Control and Automation*, 2007: 245-249.
- [15] 潘国兵, 颜国正. 基于JPEG图像的无线胶囊内窥镜的设计[J]. 高技术通讯, 2010, 20(1): 89-93. PAN G B, YAN G ZH. Design of JPEG-based wireless capsule endoscope. [J]. *High Technology Letters*, 2010, 20(1): 89-93. (in Chinese)
- [16] http://www.microchip.com/zh_cn/family/8bit/index.html.
- [17] INTEGRATION. IA4420 Universal ISM Band FSK Transceivers[Z]. Rev 1.3, 2006-05.
- [18] INTEGRATION. Wireless Products Software Development Suite (Version 1.3.1)[Z].
- [19] VALDASTRI P, QUAGLIA C. Wireless therapeutic endoscopic capsule: in vivo experiment[J]. *Endoscopy*, 2008, 12(2): 979-982.

本刊中的类似文章

1. 陈向坚, 李迪, 白越, 续志军. 模糊神经网络在自适应双轴运动控制系统中的应用[J]. 光学精密工程, 2011, 19(7): 1643-1650
2. 阎胜利, 高慧斌, 贾宏光. 飞行器制导控制半实物系统采样步长的优化设计[J]. 光学精密工程, 2010, 18(5): 1144-1151
3. 彭小强; 戴一帆; 唐 宇. 基于灰色预测控制的磁流变抛光液循环控制系统[J]. 光学精密工程, 2007, 15(1): 100-105
4. 吴英, 温志渝, 张正元, 蒋子平, 黄尚廉. 低电压集成电泳芯片的研制[J]. 光学精密工程, 2003, 11(2): 130-135
5. 向欣, 宾鸿赞. 高精度数控分度头的仿人智能控制方法[J]. 光学精密工程, 1998, 6(1): 65-70